
 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS HORTS 

BARRI DE LA VINYALA, POBLE NOU I CAN SÀBAT. 15 de març de 2023, Associació de Gent 

Gran del Centre Social La Vinyala 

Essent les 18:30 h del dia 15 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió previ registre 

de les persones participants. 

Assistents: 33 

Benvinguda i presentació 

La Regidora Paqui Capellades dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones 

assistents. 

Seguidament, Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de Sant Vicenç 

dels Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones assistents. Seguidament fa 

una explicació del context que ha motivat la realització del procés participatiu sobre el nou 

sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com dels dos 

sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents punts: 

 Fases del procés participatiu 

 Context 

 Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

 Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Degut a la manca d’espai per fer grups de treball i a l’elevada assistència  de participants a la 

sessió, es decideix realitzar l’activitat participativa en plenari. En ella es realitzen preguntes 

concretes per cada un dels dos sistemes de recollida proposats i es recull l’opinió de les persones 

participants de cara a l’elaboració de l’informe final del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es comenta que si ara amb els contenidors oberts la gent ja no diposita bé els residus o els deixa 

a fora directament si en un futur estan tancats encara serà pitjor. 

 Es respon que d’incivisme n’hi haurà sempre. Actualment ja s’actua per tal d’evitar 

aquestes pràctiques identificant les bosses abandonades i multant els infractors. 

Es pregunta com es soluciona la presència de senglars amb un porta a porta nocturn, sobretot el 

dia de l’orgànica. 

 Es respon que existeixen diferents sistemes per poder aportar els cubells del porta a 

porta sense que quedin a terra, com els penjadors, ganxos, tòtems o armariets. 

Es pregunta com ho hauria de fer la gent que no és mai a casa en l’horari de recollida porta a 

porta per poder aportar els residus. 
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 Es respon que en tots els porta a porta aquesta casuística sempre està prevista i que es 

poden oferir diferents solucions com deixar portar els residus a la deixalleria, fer 

recollides específiques o habilitar àrees tancades d’emergència per aquests casos. 

També es demana que incidim més en els riscos que té cada sistema de recollida. 

 Es respon que en tots els sistemes el principal risc és l’incivisme i que també és un 

problema actualment amb els contenidors oberts. 

Sobretot a l’inici de la implantació d’aquests sistemes augmenta el nombre 

d’abandonaments, d’aquells que no volen participar del sistema, però al llarg del temps 

va disminuint. 

També els senglars són un risc però hi ha solucions per evitar problemàtiques. 

I també el vandalisme, tant dels cubells del porta a porta com dels sistemes tecnològics 

dels contenidors tancats. 

Es pregunta si existeix l’opció de que en el porta a porta cada bossa tingui un xip per saber què 

llença cada casa. 

 Es respon que sí, que hi ha portes a porta implantats, com el de Berga, que algunes de les 

fraccions es recullen en bosses amb xip. El problema de les bosses amb xip és que 

encareixen molt el servei. 

Es pregunta com es pot controlar la correcta separació de residus per part de cada habitatge 

amb sistemes comunitaris. 

 Es respon que en aquests casos no es poden individualitzar les aportacions per habitatge 

si no que es fa un control per comunitat de veïns. Reduïm l’escala i tenim control de les 

aportacions però no tant com amb el PaP individual. 

Tot i això les aportacions en comunitats grans també es poden fer de forma 

individualitzada utilitzant penjadors o tòtems o habilitant espais públics per a l’aportació 

dels cubells individuals com per exemple una plaça de pàrquing. 

També es pregunta com funciona la taxa justa i si es regula segons el nombre d’ocupants de cada 

habitatge. 

 Es respon que amb l’actual taxa tothom paga el mateix, sense tenir en compte l’ús que es 

fa del servei. Amb la taxa justa en canvi es té en compte aquest ús del servei i també 

variables com el nombre d’ocupants de l’habitatge, l’ús de compostadors i de la 

deixalleria, etc. 

Es pregunta com es pot augmentar la qualitat dels residus amb el sistema de contenidors 

tancats. 

 Es respon que el que millora sobretot és la quantitat aportada de les fraccions selectives 

però que és més difícil controlar i millorar la qualitat dels residus. Tot i això amb el 

registre de les obertures dels contenidors es pot saber el comportament dels ciutadans i 

es pot incidir en ell mitjançant actuacions informatives i educatives. 

També es comenta que Cornellà ha implantat el sistema RECICLOS, que premia les aportacions 

d’envasos als contenidors i que és un bon sistema per fomentar la recollida selectiva. 
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 Es respon que RECICLOS és un sistema complementari als sistemes municipals de 

recollida, que pot ajudar a incentivar bones pràctiques però que no és la solució 

definitiva per augmentar la recollida selectiva municipal.  

Es comenta que amb el porta a porta generem moltes més bosses de plàstic que amb els 

sistemes amb contenidors, on podem aportar els residus a granel. 

 Es respon que depèn, que no a tots els PaP l’aportació és en bossa, n’hi ha que l’aportació 

del paper-cartró i vidre es fa a granel dins d’un cubell. Però és veritat que aquells PaP que 

l’aportació es fa en bossa tenen el risc d’acabar generant massa residu. El sistema més 

sostenible és el PaP amb cubell. 

Es pregunta qui ha de pagar els cubells de reposició a causa d’incivisme. 

 Es respon que normalment l’Ajuntament assumeix el cost de la reposició de fins a un 

nombre de cubells per a aquells habitatges que ho demanin. 

Es comenta que encara és molt necessari fer campanyes educatives per a la correcta recollida 

selectiva perquè encara hi ha molta gent que no ho sap fer bé. 

 Es respon que l’educació ambiental mai s’ha de deixar de fer però amb això no n’hi ha 

prou, s’han d’implementar sistemes amb identificació dels usuaris per aconseguir un 

canvi real i fer un salt en els resultats de recollida selectiva. 

Es pregunta també si els que facin una correcta recollida selectiva tindran algun benefici fiscal. I 

es comenta que s’hauria de vigilar i penalitzar les males praxis. 

 Es respon que la taxa justa permet exactament això, i per poder-la aplicar només és 

possible amb sistemes de recollida amb identificació. 

Es comenta que Europa obliga als estats a arribar als percentatges de reciclatge marcats i en 

canvi qui paga les conseqüències sempre és el poble. No es posa el focus en la industria 

envasadora, per exemple. 

 Es respon que aquests objectius marcats són de recollida municipal i per tant s’ha 

d’incidir en el comportament dels ciutadans i les activitats econòmiques que generen 

residus comercials assimilables a municipals. Després hi ha objectius per residus 

específics de les activitats econòmiques i industrials. 

Tot i això també hi ha nova legislació enfocada en la indústria envasadora per regular l’ús 

dels envasos, per exemple. 

Es pregunta perquè no es recull l’oli o el tèxtil, l’ordenança municipal hauria de recollir l’obligació 

de recollir aquestes fraccions 

 Es respon que amb la nova llei de residus ja és obligatòria la recollida d’aquestes dues 

fraccions i per tant ben aviat es recolliran a tots els municipis. 

Es pregunta qui s’encarrega de moure els cubells i netejar-los en un porta a porta comunitari. 

 Es respon que en la majoria de portes a porta és la comunitat de veïns qui s’ha 

d’encarregar de d’aquestes tasques. 

Es comenta que amb les freqüències de recollida del porta a porta els comerços no en tindran 

prou. 
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 Es respon que en la majoria de municipis amb PaP es fan reforços comercials d’algunes 

fraccions o directament es fan recollides PaP específiques pels comerços, amb més 

freqüència de recollida. 

Es comenta que a Sant Vicenç, històricament no s’ha fet prou educació ni s’ha incidit en la 

correcta separació de residus, i per tant, mai s’arribaran als resultats d’altres municipis. 

També es considera que no tots els PaP són beneficiosos, per exemple en edificis de 4 veïns 

aporta més inconvenients que beneficis. 

Es comenta que el problema és que hi ha una falta d’interès en el tema i que es veu en la poca 

participació en les sessions com la d’avui. 

Es comenta que el que s’hauria de fer és exigir als supermercats del poble que redueixin l’ús de l 

plàstic i que augmentin la venda de productes a granel o envasats amb menys plàstic. 

També es fa una valoració del porta a porta: com a aspecte positiu es dona feina a molta gent i 

es milloren els resultats de recollida i com a aspecte negatiu es fa molt soroll a les nits passant 

amb els camions per tots els carrers. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:53h. 


